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خبری

سردار »عباسعلی محمدیان« خبر داد:
کشفِ سه میلیارد تومان لوازم 

آرایشی قاچاق در البرز!

فرمانده انتظامی البرز گفت: با تلاش مأموران پلیس آگاهی 
این استان، سه میلیارد تومان لوازم آرایشی قاچاق کشف شد.

به گزارش »دنیای هوادار«، سردار عباسعلی محمدیان روز 
گذشته عنوان کرد: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز اداره 
آگاهی استان البرز در پی گزارشی مبنی بر دپو مقادیرزیادی 
لوازم آرایشی قاچاق و ملزومات تهیه لوازم آرایشی دریکی از 
شرکت های شهرک صنعتی اشتهارد با حکم قضایی به محل 

مورد نظر اعزام شدند.
وی اضافه کرد:  در بازرسی از محل مورد نظر یک میلیون و 
۲۶۹هزارو ۴۳۹عدد لوازم آرایشی قاچاق به  ارزش سه میلیارد 
تومان کشف شد که در این زمینه  ۲ نفر نیز دستگیر و پرونده 

تحویل اداره کل تعزیرات حکومتی استان البرز شد.
محمدیان تأکید کرد: نیروی انتظامی در مبارزه با قاچاق کالا و 
تحقق فرامین رهبر معظم انقلاب عزم جدی دارد و قاطعانه با 

برهم زنندگان بازار برخورد خواهد شد.
وی افزود: از فعالان بخش واردات، انبار، توزیع، خرید و فروش 
بخصوص تجار و صنوف مرتبط درخواست می شود نسبت 
به رعایت قوانین و مقررات موضوعه از جمله قوانین مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز و همچنین رعایت ضوابط گمرکی و توزیع 

فروش کالاهای قاچاق توجه داشته باشند.
فرمانده انتظامی استان البرز، نقش مردم را در مبارزه با پدیده 
شوم قاچاق کالا و ارز که اقتصاد، تولید و اشتغال کشور را با 

مشکلات عدیده ای روبرو می کند، بسیار تاثیرگذار دانست.

مخالفتِ کویت با اعمال تحریم 
علیه ایران 

»منصور العتیبی« نماینده دائم کویت در سازمان ملل با اشاره 
به این که کشورش نمی خواهد ایران را در محاصره ببیند، 
تاکید کرد که ایران کشور همسایه و مسلمان ما است و 

هیچکس طرفدار نظام و شیوه تحریم نیست.

العتیبی در مصاحبه ای تلویزیونی با شبکه »الجزیره« قطر با 
ابراز امیدواری از این که اختلاف های موجود در بین کشورهای 
منطقه برطرف شود، تأکید کرد که نشانه هایی مثبت پیرامون 

امکان مذاکره دوجانبه تهران و واشنگتن به چشم می خورد.
وی این سخنان را چند روز پس از بیانیه پایانی شورای همکاری 
خلیج فارس عنوان کرد. این شورا در بیانیه خود ادعا کرده بود 

که ایران به اقدامات خصمانه در منطقه ادامه می دهد.
چهلمین نشست سران کشورهای عضو شورای همکاری خلیج 
فارس در حالی سه شنبه گذشته در ریاض پایتخت عربستان 
برگزار شد که کوتاه ترین و سریع ترین نشست این شورا به 
شمار آمده و اجرایی شدن بیانیه پایانی آن نیز در هاله ای از 

ابهام قرار دارد.

فرمانده سپاه استان البرز گفت: پاسداران تا 
امروز به بهترین وجه ممکن و با تمام وجود 
اند و در تمام  انقلاب اسلامي دفاع كرده  از 

عرصه ها درخشش خوبي داشته اند.

به گزارش »دنیای هوادار«، سردار سید یوسف 
مولایی فرمانده سپاه استان البرز در جمع خانواده 
کارکنان ناحیه امام سجاد )ع( گفت: شما خانواده 
های پاسداران زندگی با کسانی را انتخاب کردین 
که برای دفاع از انقلاب و اسلام همیشه پیش 

قدم هستند.
وی افزود: این پیشقدمی آن قدر پر رنگ است 
که دشمن لاجرم دشمنی خودش را با پاسداران 
سال  چهل  این  در  صورتی که  در  کند  اعلام 
مخفیانه اعلام میکرد اما در اردیبهشت ماه امسال 
این نشان می دهد که  کاملا آشکار اعلام کرد 
پاسداران موج هستند و اثرگذار و موج همیشه 

وقتی اثر میگذارد خودش را نشان می دهد.

فرمانده سپاه استان البرز با بیان اینکه کسانی که 
پاسداری را انتخاب کردند در یک شغل متعارف 
مشغول نشدند و چهل سال هست که این عزیزان 
با جان و مالشان برای دفاع از انقلاب اقدام کردند، 
افزود: پاسداران ما در ابتدای انقلاب در نوجوانی 
جان خود را در دفاع از انقلاب و اسلام و ایران 

فدا کردند.
وی با بیان اینکه پاسداران تا امروز به بهترین 
وجه ممکن و با تمام وجود از انقلاب اسلامي 
دفاع کرده اند و در تمام عرصه ها درخشش خوبي 
داشته اند ، افزود : پاسداران در تمامی فتنه ها و 
جنگ ها با وارد شدن در آن فتنه یا جنگ آن 
را به پیروزی کشاندند و دشمن از همین موضوع 

ناراحت است.
های  برند  از  یکی  امروز  افزود:  مولایی  سردار 
حفاظت هواپیمایی در دنیا سپاه است و این با 
دشمن  شده،  محقق  پاسداران  مجاهدت های 

نسبت به پاسداران بغض دارد.

وی در پایان خاطر نشان کرد: بخشی از سنگینی 
کار پاسداران را متحمل خانواده های آنان است 
که همیشه آنان را همراهی میکنند و شبانه روز 
سختی های کار پاسداران رو تحمل می کنند و این 
سختی گردن همسران و فرزندان پاسداران است.

سردار »یوسف مولایی«:

پاسداران با تمام وجود از انقلاب و اسلام دفاع کرده اند

خبر اول انتظامی

بین الملل

رئیس ستاد انتخابات استان البرز گفت: امنیت، 
مشاركت، سلامت و رقابت چهار اصل محوری در 
امر انتخابات هستند كه سیاست وزارت كشور 

و مدیریت عالی استان معطوف به آن می باشد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از کمیته اطلاع 
فردی  نورمحمد  البرز،  استان  انتخابات  رسانی 
اینکه  بیان  با  خبرنگاران  جمع  در  روزگذشته 
انتخابات مجلس شورای اسلامی طی 1۶مرحله 
از ثبت نام تا روز رای گیری دارد، افزود: تا کنون 

مراحل اولیه آن انجام شده است.
وی ادامه داد: در مجموع ۲حوزه انتخابیه البرز 
۳7۹داوطلب نمایندگی مجلس شورای اسلامی 

ثبت نام کرده اند که این امر نسبت به مدت مشابه 
سال قبل ۳5درصد افزایش داشته است.

فردی گفت: صلاحیت های داوطلبان در مدت 
10روز مورد بررسی هیئت های اجرایی و نظارت 
قرار گرفته و پس از استعلام از مراجع چهارگانه در 

روز ۲7آذرماه ابلاغ می شود.
وی افزود: طبق قانون، افرادی که رد صلاحیت 
می شوند ۴روز فرصت برای اعتراض دارند و نتایج 

نهایی ۲۳بهمن ماه ۹8 اعلام خواهد شد.
فردی اضافه کرد: همچنین تبلیغات به استناد 

ماده 5۶ قانون انتخابات یک هفته است.
قانون  از  خارج  زمانی  در  تبلیغات  گفت:  وی 
توسط هیات های اجرایی بازرسی فرمانداری ها 

و سایر دستگاه های نظارتی رصد می شود و با 
متخلفان برخورد صورت می گیرد.

فردی افزود: انتخابات نماد مردم سالاری است از این 
رو بستر لازم را برای برگزاری هر چه باشکوه تر 
انتخابات فراهم می کنیم و صیانت از آرای مردم 
را وظیفه اصلی خود بعنوان مجریان انتخابات می 
دانیم چراکه طبق فرمایش مقام معظم رهبری رای 

مردم حق الناس است.
این مسئول عنوان کرد: همه موظفیم اصل بی 
طرفی را رعایت کنیم و همه عوامل دست اندر کار 
انتخابات از جمله هیئت اجرایی، نظارت، بازرسی، 
بخشداری و فرمانداری ها موظف هستند مر قانون 

را رعایت کنند.

»رئیس ستاد انتخابات استان البرز«:

انتخابات نماد مردم سالاری است
از البرز چه خبر؟

سیده حمیده زرآبادی سخنگوی فراكسیون 
زیست بوم نوآوری و فناوری مجلس شورای 
اینترنت  شدن  قطع  با  كه  گفت  اسلامی 
اتفاقاتی همچون بی اعتمادی برندها برای كار 

در ایران رخ داد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایسنا، سیده 
حمیده زرآبادی با بیان این که »قطعی اینترنت 
خسارات غیرقابل محاسبه و غیرقابل جبرانی به 
دنبال داشت«، توضیح داد: با قطع شدن اینترنت 
یکسری نتوانستند تعهدات خود را به دلیل عدم 
برقراری ارتباط انجام دهند که این باعث خسارات 

جبران ناپذیری شد.

وی برخی از این خسارات را غیرقابل محاسبه 
خواند و افزود: نمونه این خسارات مهاجرت در 
دادن  دست  از  و  بی اعتمادی  و   »ICT« حوزه 
امنیتی وجود    »ICT« برندها است. در حوزه
داشت که به دلیل آن نخبگان و جوانان با سرمایه 
این  از  و  بودند  ایجاد کرده  اندک کسب وکاری 
محل درآمد به دست می آوردند، اما با قطع شدن 

اینترنت آن امنیت و اعتماد از دست رفت.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی افزود: قطع شدن اینترنت مشکلاتی برای 
اساتید و دانشجویان به وجود آورد. آن ها مجبور 
بودند در مهلت زمانی مقالات و کارهای پژوهشی 
خود را به برخی دانشگاه ها و مراکز علمی خارجی 

ارسال کنند که به دلیل قطعی اینترنت از عهده 
این کار بر نیامدند اینها به وجهه کشور آسیب زد.با 
توجه به این اتفاقات طرح دو فوریتی تهیه شد تا 
هرگونه قطعی اینترنت بدون مجوز مجلس شورای 

اسلامی ممنوع باشد.

»سیده حمیده زرآبادی«:

قطع اینترنت باعث بی اعتمادی »برندها« شد

بانوان
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3 اجتماعی

»استاندار گیلان« مطرح کرد:

اجرای پروژه های اقتصاد مقاومتی با شتاب بیشتر

»نوروزی فر« خبر داد:

۲۹ آذرماه آخرین مهلت ارسال آثار 
جشنواره رسانه ای ابوذر

استاندار گیلان با  تاکید بر اینکه شهرداری ها اولویتی 
مهم تر از موضوع پسماند ندارند، گفت: اجازه نمی 

دهیم اعتبارات پسماند جای دیگری هزینه شود.
به گزارش »دنیای هوادار«، ارسلان زارع روز گذشته در 
جلسه اقتصاد مقاومتی استان  در رشت  اظهار داشت: 
انتظار داریم سازمان بازرسی  اعتبارات گذشته را نیز 

بررسی و اگر انحرافی داشته  احصا ء  و رسیدگی کند.
وی موضوع پسماند را یکی از تهدیدات مهم استان 
های شمالی از جمله گیلان عنوان و  خاطرنشان کرد: 
برای حل موضوع پسماند استان نیازمند به حمایت 
های ملی بوده که این حمایت ها توسط شخص رئیس 
کشور  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس  و  جمهوری 
پیوسته در حال انجام و اختصاص اعتبار ملی  برای 

این موضوع  موید همین مسئله است.
وی با تاکید بر ضرورت پیگیری و  نظارت دستگاه های 
اجرایی  گفت: فرمانداران باید نظارت و پیگیری را به 
صورت روزانه داشته باشند؛ ضمن آنکه این موضوع از 
وظایف ذاتی شهردای هاست و  موضوع پسماند باید 

اولویت آن ها باشد.
اینکه شهرداری ها به ویژه شهرداری  با بیان  زارع 
رشت نباید از موضوع پسماند غافل شوند، تصریح 
کرد: برای موضوع پسماند باید هم تشریفات اداری 
برای انتخاب پیمانکار و بعد از آن تجهیز پیشبرد کار 

مورد تو.جه باشد.
 استاندار گیلان با اشاره اینکه دستگاه های اجرایی و 
نظارتی و معاونت عمرانی استاندار به صورت مستمر 
را پیگیری می کنند، خاطر نشان  موضوع پسماند 

کرد: شهرداری ها نباید بدلیل این انعطاف و همکاری 
دستگاه های قضایی، محیط زیست و دستگاه های 
دیگر از وظایف خود غافل شوند و این مهم را وظیفه 

دیگر دستگاه  ها تصور کنند.
وی اظهار داشت: صرف خوشبینانه صحبت کردن و 
اینکه شهردار بگوید موضوعات حل شده، مشکلی را 
حل نمی کند و تا کنون مردم سراوان، شورای اسلامی 
و سازمان های مردم نهاد همکاری داشتند و اکنون 

نوبت شهرداریست.
در  پسماند  زمینه  در  انجام شده  اقدامات  به  زارع  
چندین شهرستان دیگر استان نیز اشاره و تصریح کرد: 
اگرچه این اقدامات رضایت بخش است اما نیازمند 

پیگیری مستمر است.
منطقه سراوان رشت با درختانی سر به فلک کشیده از 
مناطق زیبا و دیدنی استان گیلان است، این منطقه در 
17 کیلومتری کلانشهر رشت بیش از سه دهه است که 
محلی برای تخلیه زباله شده، روزانه 800 تا یک هزار تن 
زباله برای دفن به این محل انتقال داده می شود که این 

مهم موجب نگرانی مردم منطقه شده است.

اجرای پروژه های اقتصاد مقاومتی با شتاب 
بیشتر

استاندار گیلان در بخش دیگری از سخنانش، با اشاره 
به مهم بودن پروژه های اقتصاد مقاومتی و پیش بینی 
اعتبار قابل توجه  برای آن ها گفت: برای برخی از پروژه 
های مهم اقتصاد مقاومتی که اعتبار قابل توجهی برای 
آن اختصاص داده شده روند و پیشرفت کار به کندی 

انجام می شود.
وی با بیان اینکه ارزیابی رئیس کل بازرسی استان 
در کندی پیشرفت برخی پروژه ها کارشناسانه است، 
عنوان کرد: با توجه به شرایط پیچیده و حساس امروز 
اقتصاد مقاومتی را باید الگویی الهام بخش برای تحریم 

های غیرقانونی استکبار قرار دهیم.
وی تصریح کرد: تحریم ها در عین تهدید، فرصتی 
است که از ظرفیت های داخلی و بخش خصوصی 
بیشتر  حمایت کنیم و این حمایت  باید متفق و 
منسجم و عزمی عمومی اعم از دستگاه های اجرایی و 

دولتی و نظارتی باشد.
زارع با اشاره به اینکه پروژه های اقتصاد مقاومتی استان 
تولید، صنعت و کشاورزی  به بخش  بیشتر مربوط 
است تاکید کرد: باید برای  اجرایی شدن این پروژه 
ها به ویژه 1۹ طرح شاخص اقتصاد مقاومتی اهتمام 
بیشتری داشته تا شاهد موفقیت های روز افزون در 

این زمینه باشیم.
برای  ای  کمیته  تشکیل  ضرورت  به  ادامه  در  وی 
های  طرح  اجرای  برای  دار  اولویت  اراضی  واگذاری 

مختلف منابع طبیعی تسریع شود.

رئیس سازمان بسیج رسانه استان البرز گفت كه 
علاقه مندان به شركت در چهارمین جشنواره 
تا 29 آذرماه مهلت  ابوذر در استان  رسانه ای 
دارند تا آثار خود را به دبیرخانه این جشنواره 

ارسال كنند.

کرد:  عنوان  گذشته  روز  فر  نوروزی  ابراهیم 
جشنواره ملی رسانه ای ابوذر در دی ماه برگزار 
خواهد شد به همین لحاظ سازمان بسیج رسانه 
کشور به تمام استان ها مهلت داده تا ۳0 آذرماه 
به  را  جشنواره  این  در  کنندگان  شرکت  آثار 

دبیرخانه کشوری ارسال کنند.
وی عنوان کرد: پیش از این اعلام شده بود که 
علاقمندان به شرکت در این جشنواره تا 10 
دی ماه فرصت ارسال آثارشان را دارند ولی با 
توجه به این تصمیم گیری جدید، افرادی که 
تا ۲۹ آذر ماه آثار خود را ارسال کنند، آثارشان 
در  علاوه  و  داوری  کشوری  داوران  توسط 
مرحله استانی در مرحله کشوری نیز شرکت 

داده می شوند.
نوروزی فر ادامه داد:  افرادی که آثار خود را پس 

از این تاریخ ارسال کنند آثارشان فقط در مرحله 
استانی داوری و شرکت داده می شود.

اصحاب رسانه برای شرکت در چهارمین جشنواره 
استانی رسانه ای ابوذر در تعداد آثار ارسالی برای 

جشنواره محدودیتی ندارند.
علاقه مندان  بایستی آثار خود را در بازه زمانی ۳0 
آذر تا 10 دی ماه سال جاری به همراه سند انتشار 
آن در یکی از رسانه های مکتوب، مجازی، رادیو 

و یا تلویزیون به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند.
دفاع مقدس و جبهه مقاومت، اقتصاد مقاومتی و 
رونق تولید، مبارزه با آسیب های اجتماعی، بسیج 
خبرنگاران،  مسائل صنفی  اقدام،  های  و حوزه 
بصیرت و دشمن شناسی و نیز آزاد اجتماعی 

محورهای این جشنواره هستند.
شرکت کنندگان می توانند آثار خود را در قالب 
خبر، مصاحبه، گزارش، یادداشت، عکس، تیتر، 
موشن گرافیک و فیلم کوتاه برای جشنواره ارسال 

کنند.
آثار ارسال شده حتما باید در بازه 1 آذر ۹7 الی 
۳0 آذر ۹8 در یکی از رسانه های رسمی منتشر 

شده باشد.

»شهبازی« مطرح کرد:

ایجاد ۲۹ هزار شغل جدید در البرز
برای   18 تبصره  اعتبارات  گفت:  البرز  استاندار 
البرز بسیار مهم بوده چرا كه به واسطه جذب این 
اعتبارات، استان موظف به ایجاد 29 هزار شغل شده 

است.

مدیران  جمع  در  گذشته  روز  شهبازی  عزیزاله 
از  به موقع  تدابیر  اتخاذ  با  افزود:   البرز   استانداری 
برگشت  اعتبارات تبصره 18 البرز جلوگیری شد و این 
استان  موفق به کسب رتبه اول کشور در جذب این 

اعتبارات شده است.
 اعتبارات تبصره 18 در سنوات قبل  استان البرز به 
دلیل عدم پیگیری های جدی و ارائه طرح به میزان 

قابل توجهی برگشت می خورد.
استاندار البرز  ادامه داد: امسال از  معاون اول رییس 
جمهوری  تسریع در روند پرداخت  اعتبارات  تبصره 

18 استان البرز را  درخواست کردیم.
صورت  اختیار  تفویض  به  توجه  با  گفت:  شهبازی 
گرفته به استانداران در خصوص اعتبارات تبصره 18، 
از صاحبان صنایع خواسته شد که با ارائه طرح از محل 

این اعتبارات منتفع شوند.
وی اظهار داشت: طبق منویات مقام معظم رهبری در 
سالی که به نام رونق تولید نام گرفته با تشکیل هفتگی 
جلسات و بازدیدهای میدانی ستاد تسهیل و رفع موانع 

تولید، البرز توفیق یافت که طلایه داری کشور با جذب 
بیش از ۲ هزار و ۲00 میلیارد تومان تسهیلات را از 

آن خود کند.
نرخ بیکاری البرز در سه سال اخیر )سال 1۳۹۶ تا 
1۳۹8( با فراز و نشیب همراه بوده، به طوری که این 
نرخ در سال 1۳۹۶ نسبت به مدت مشابه سال قبل از 
آن کاهش، سال 1۳۹7 افزایش و ۶ ماهه نخست سال 
1۳۹8 مجددا کاهش نشان می دهد؛ این نرخ از 1۴.۳ 
درصد در سال 1۳۹5 به 1۴ درصد در سال 1۳۹۶ و 

1۴.7 درصد در سال 1۳۹7 رسیده است.

حرف روز
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اقتصادی

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛
چک لیست مهم پیش از شروع 

کسب و کار خانگی
راه اندازی یک کسب و کار  

کوچک  عین  در  خانگی 
بودن و سادگی، تا حدودی 
اگر  است.  پیچیده  نیز 
تصمیم دارید یک کسب و 
کار خانگی راه اندازی کنید 
بهتر است چک لیست زیر را 
که در بر گیرنده نکات مهم 
و الزامات اولیه یک کسب و 
کار خانگی است برای موفقیت در کسب و کارتان حتماً مد 

نظر داشته باشید.

)Business Plan( تهیه كردن طرح كسب و كار
 حتی اگر شما تنها کسی هستید که آن را می خوانید! داشتن 
طرح برای شناخت بهتر خود و کسب و کارتان و مهم تر 
از آن دانستن »وضعیت فعالیت ها« در هر مرحله از کسب 

و کار مهم است.

تعیین ساختار كسب و كار
 می خواهید تنها کار کنید یا شریک داشته باشید؟ کارتان را در 
قالب ایجاد یک شرکت با مالکیت خصوصی انجام دهید یا به 
صورت تعاونی؟ قبل از راه اندازی کار باید ساختار و نوع کسب 

و کار خود را مشخص کرده باشید.

قوانین حقوقی
 قبل از راه اندازی کسب و کار بهتر است از قوانین حقوقی 
و مسائل مربوط به قوانین مرتبط با آن کسب و کار آشنایی 
لازم را پیدا کرده باشید. حتی در صورت نیاز باید مجوزها و 

گواهینامه های لازم را تهیه کنید.

آگاهی از قیمت های خدمات مشابه شما
 قبل از اینکه کسب و کارتان به دلیل عدم آشنایی با قیمت 
محصولات یا خدمات مشابه و قوانین مرتبط با آن ها ناگهان به 
مشکل برخورد پیدا کند بهتر است ببینید در منطقه مورد نظر 
شما، کسب و کارهای مشابه، خدمات خود را با چه قیمتی به 

خریداران عرضه می کنند.

  سر و سامان دادن به دفتر كار
 اگر می خواهید تمرکز مناسبی بر روی کسب و کارتان داشته 
باشید سعی کنید دفتر کار مجزایی با حداقل مزاحمت ها برای 

خود در نظر بگیرید.

خرید  تجهیزات
 کلیه تجهیزات مورد نظرتان را به موقع تهیه کنید تا در صورت 

نیاز فوری به آن ها دستپاچه و دچار مشکل نشوید.

راه اندازی سایت
 با راه اندازی توأم سایت و کسب و کار می توانید بهتر برای 

معرفی محصولات یا خدمات خود برنامه ریزی و اقدام کنید.

تهیه برنامه زمانبندی
 حتی اگر کار شما به صورت پاره وقت و در ساعات غیر اداری و 
در زیر زمین یا پارکینگ منزل شماست، داشتن برنامه زمانبندی 

برای دستیابی به اهداف لازم الاجرا و بسیار ضروری است.

در نظر گرفتن انبار كالاها
 اگر شما محصولاتی برای ارائه دارید حتماً باید جای مناسب، 
تمیز، بی خطر و منظمی را برای انبار کردن آن ها در نظر بگیرید.

بانک  موافقت  از  مسکن  بانک  عامل  مدیر 
مركزی با افزایش سقف وام مسکن از محل 

اوراق تسهیلات خبر داد.

روابط  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
عمومی بانک مسکن »ابوالقاسم رحیمی انارکی« 
به سیاست های این بانک برای رونق بخشیدن به 
بازار مسکن اشاره کرد و گفت: بانک برای تحرک 
بخشیدن به بازار خرید و فروش مسکن با افزایش 
قدمت ساختمان های مشمول دریافت تسهیلات 
مسکن از ۲5سال به ۳0سال ساخت موافقت کرد 
که خوشبختانه آثار مثبت این سیاست در آمار ماه 
گذشته مشهود بوده و باعث افزایش چند درصدی 
تسهیلات پرداخت شده خرید مسکن شده است.

انارکی از پیشنهاد بانک مسکن برای  رحیمی 
افزایش سقف تسهیلات مسکن از محل اوراق 

حق تقدم استفاده از تسهیلات به بانک مرکزی 
خبر داد و اضافه کرد: بانک پیشنهاد افزایش سقف 
تسهیلات مسکن از محل اوراق را به بانک مرکزی 
داده که با نظر مساعد آن بانک همراه بوده است.

افزایش  برای  بانک  طرح  همچنین  گفت:  وی 
موافقت  مورد  تسهیلات جعاله  دوبرابری سقف 
بانک مرکزی واقع شده است و در آخرین جلسه 
هیات مدیره مصوب شد که در مشارکت مدنی 
تا 80درصد هزینه باقیمانده اجرای پروژه از محل 
اوراق حق تقدم، تسهیلات ساخت مسکن پرداخت 
شود که این موضوع می تواند به افزایش توان مالی 

سازندگان و رونق بخش مسکن منجر شود.
رحیمی انارکی به نقش بانک مسکن دراجرای 
بانک  افزود:  و  پرداخت  دولت  ملی  اقدام  طرح 
مسکن به عنوان بانک اصلی اجرای طرح اقدام 
ملی انتخاب شده و اکنون با توجه به وضعیت 

فعلی منابع، پرداخت تسهیلات 1۴0هزار واحد 
مسکونی را تقبل کرده است که در صورت بهبود 
وضعیت جذب منابع، امکان افزایش این رقم برای 

بانک وجود دارد.

مدیرعامل بانک مسکن خبر داد:

موافقت بانک مرکزی با افزایش سقف وام مسکن

راه و مسکن خلاقیت و کارآفرین

و  راه  وزارت  جدید  اطلاعیه  اساس  بر 
سامانه  در  متقاضیان  ثبت نام  شهرسازی 
طرح اقدام ملی مسکن در شهرهای ۶استان 
اصفهان، زنجان، گیلان، هرمزگان، مازندران و 

لرستان از ساعت 10صبح دیروز آغاز شد.

ثبت نام متقضایان براساس ظرفیت های مشخص 
شده از ساعت 10صبح شنبه- ۲۳ آذر، آغاز و 
سامانه  در  آذر(   ۲5( روزدوشنبه  ساعت۲۴  در 

https://tem.mrud.ir/ پایان می پذیرد.
برای متقاضیان شهرهای شهرستان های اصفهان، 
لنجان، نجف آباد، فلاورجان و خمینی شهر علاوه بر 

شهر خودشان)در صورت وجود ظرفیت(، امکان 
ثبت نام در شهر جدید فولادشهر نیز وجود دارد.

شهرستان های  شهرهای  متقاضیان  برای 
خودشان)درصورت  شهر  بر  علاوه  اصفهان 
وجود ظرفیت(، امکان ثبت نام در شهر جدید 

بهارستان نیز وجود دارد.
همچنین برای متقاضیان تمامی شهرهای استان 
اصفهان علاوه بر شهر خودشان)درصورت وجود 
ظرفیت(، امکان ثبت نام در شهر جدید مجلسی 

نیز وجود دارد.
برای متقاضیان شهر فومن فقط امکان ثبت نام در 
شهر شفت وجود دارد و برای متقاضیان شهرهای 
رودبار و مجیل فقط امکان ثبت نام در شهر لوشان 

وجود دارد.
در سه روز گذشته ثبت نام متقاضیان در استان 
بلوچستان،  و  سیستان  جنوب  ایلام،  سمنان، 
آذربایجان غربی و خراسان رضوی انجام شد و 
ثبت نام از مردم استان های تهران، البرز، قزوین، 
جنوب کرمان و کرمان نیز ۳0آذرماه آغاز می شود 

و به مدت سه روز ادامه خواهد یافت.
در  طرح اقدام ملی مسکن قرار است ۴00هزار 
واحد مسکونی شامل ۲00هزار واحد در شهرهای 
جدید، 100هزار واحد در شهرهای زیر 50هزار نفر 
از سوی بنیاد مسکن و 100هزار واحد در بافت 

های فرسوده احداث شود.
متقاضیان ثبت نام در طرح اقدام ملی و افراد تحت 
تکفل باید فاقد زمین مسکونی یا واحد مسکونی 
از روز اول فروردین ماه8۴ به بعد باشند و پس 
نهادهای عمومی  امکانات  از  انقلاب اسلامی  از 
غیردولتی مربوط به تأمین مسکن شامل زمین، 
واحد مسکونی و یا تسهیلات یارانه ای خرید و یا 
ساخت واحد مسکونی استفاده نکرده باشد. به 
عبارتی فرم ››ج‹‹ در استعلام از سامانه مربوطه 

باید سبز باشد.
بودن  خانوار  سرپرست  یا  متأهل  دیگر  شرط 
است. البته زنان خودسرپرست مشروط به داشتن 
طرح  این  در  می توانند  سن  ۳5سال  حداقل 

نام نویسی کنند.

در 6 استان جدید؛

آغاز ثبت  نام مسکن  ملی 

علی قوامی
محقق، مدرس و مشاور کارآفرینی

و  تحلیل گر بازارسرمایه

گفت:  بلوچستان  و  سیستان  استاندار 
راه آهن چابهار به زاهدان در هشت قطعه در 
به  پایان سال عمرانی99  تا  و  اجراست  حال 

بهره برداری می رسد.

موهبتی  احمدعلی  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
در جریان بازدید استاندار خراسان جنوبی از پایانه 
مرزی میلک شهرستان هیرمند گفت: با توجه به 
هماهنگی هایی که بین سه استان خراسان رضوی، 
خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان وجود دارد 
برای توسعه زیرساخت های شرق کشور اقداماتی 

انجام شده که مکمل یکدیگرند و با جدیت و سرعت 
قابل قبولی در حال اجرا هستند.

وی افزود: پروژه راه آهن در خراسان رضوی از مسیر 
یونسی به گناباد تا منتهی الیه جنوب خراسان 
رضوی در حال اجراست و این پروژه از بیرجند به 

سمت گناباد نیز اجرای آن آغاز شده است.
استاندار سیستان و بلوچستان گفت: پروژه بزرگراه 
چابهار - زاهدان - میلک نیز در حال اجراست و این 
بزرگراه که در ادامه از خراسان جنوبی عبور کرده و 
به خراسان رضوی می رسد برای اولین بار ردیف 

اعتبار ملی گرفته است.

وی ادامه داد: این اعتبار باعث شتاب گیری خوب در 
اجرای این پروژه می شود.

محمدصادق معتمدیان افزود: تجربیات خوبی در 
سیستان و بلوچستان در حوزه شیلات وجود دارد 
که در این زمینه همکاری هایی را از چندماه گذشته 

با این استان آغاز کرده ایم.
 وی با بیان اینکه در بحث گلخانه برنامه های بسیار 
خوبی در سطح استان خراسان جنوبی آغاز شده 
است افزود: همچنین در بحث تأمین دام و تبدیل 
منطقه به منطقه هاب شتر سرمایه گذاری خوبی 

انجام شده است.

تا پایان سال ۹۹؛

راه آهن چابهار- زاهدان تکمیل می شود
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5 شهری

از دوچرخه های »بیدود« چه خبر؟
مدیر عامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
تهران از تلاش شهرداری و مسئولان شركت بیدود برای 
یافتن راه حلی برای رفع مشکلات این دوچرخه های 

اشتراكی خبر داد.

به گزارش دنیای هوادار، در مورد وضعیت دوچرخه های بیدود 
با بیان اینکه این دوچرخه های اشتراکی توسط یک شرکت 
خصوصی تهیه و اداره می شدند گفت: حالا شرکت مربوطه 

اعلام کرده است که دچار مشکل مالی شده است.
وی با بیان اینکه شرکت مذکور اعلام کرده به طور میانگین 
روزانه از هر دوچرخه یک یا دو مرتبه استفاده می شده، ادامه داد: 
این در حالیست که می بایست روزانه هفت الی هشت مرتبه از 

هر دوچرخه استفاده شود تا برای شرکت به صرفه باشد.
حجت در پاسخ به این سؤال که آیا این شرکت پیش از اجرای 
این طرح برآورد مالی نداشته است؟ افزود: ما نیز در این  مورد 
از مسئولان شرکت سؤال کردیم و آنها نیز اعلام کردند که 
در مطالعات مالی خود اشتباه کردند و حالا در مرحله ضرر 

قرار دارند.
وی با بیان اینکه در تهران هیچ مد حمل و نقلی بدون یارانه 
نمی تواند به خوبی کار کند به همین دلیل شهرداری تهران 
برای اتوبوس و مترو سالانه یارانه های زیادی را پرداخت می 
کند، در پاسخ به این سوال که آیا شهرداری به این شرکت 
یارانه می دهد؟ گفت: بعید می دانم چراکه شهرداری برنامه ای 

برای ارائه یارانه به دوچرخه های اشتراکی ندارد.
حجت افزود: دوچرخه های اشتراکی  در این مدت عملکرد 
خوبی داشتند و در حال  برگزاری جلسات مشترک برای تهیه 

و تدوین راه حلی برای رفع مشکلات هستیم.
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران 
در مورد سرانجام  ودیعه مردم که نزد این شرکت باقی مانده 

نیز گفت: باید این شرکت پول را به مشترکان خود برگرداند.

کوهستان ها؛ سکونتگاه ۱۵درصد
از جمعیت جهان 

جهان  جمعیت  از  15درصد  سکونتگاه  كوهستان ها 
و جانوری  از گونه های گیاهی  و زیستگاه یک چهارم 

هستند.

کوهستان ها  ایسنا،  از  نقل  به  هوادار  دنیای  گزارش  به 
گنجینه های طبیعی زمین به حساب می آیند که آب شیرین 
مورد نیاز نیمی از مردم را تأمین می کنند. حفاظت از این 
زیستگاه های ارزشمند، فاکتور کلیدی در توسعه پایدار است و 

بخشی از اهداف توسعه پایدار قلمداد می شود.
تغییرات اقلیمی و بهره برداری بیش از حد، این اکوسیستم های 
حیاتی را با تهدید روبرو کرده  است. با گرم تر شدن اقلیم 
جهانی افراد ساکن در کوهستان ها که اغلب مردم فقیری 
هستند بیشترین آسیب را متحمل می شوند چرا که برای 

گذران زندگی با چالش های بیشتری روبرو هستند.
همچنین افزایش دما به این مفهوم است که یخچال های 
طبیعی با سرعت بی سابقه ای ذوب می شوند که این فرآیند 
می تواند بر ذخایر آب شیرین تامین کننده نیاز میلیون ها 

انسان تاثیر بگذارد.
همزمان با یازدهم دسامبر و روز جهانی کوهستان، شعار 
»کوهستان موضوعی مهم برای جوانان« انتخاب شده  است. 
این روز فرصتی فراهم می کند تا تاکید شود ممکن است 
زندگی در کوهستان ها برای جوانان روستایی سخت باشد. 
مهاجرت از کوهستان ها به رها کردن کشاورزی، فرسایش 
زمین و از بین رفتن سنت های فرهنگی کهن منجر می شود.

نسترن كیوان پور
Nastaran.keyvanpour

@gmail.com

در  را  مختلف  کشورهای  مردم  خاطراتِ  اگر 
اینستاگرام یا سایر شبکه های اجتماعی بخوانید به 
یک نقطه  اشتراک می رسید؛ تمیز بودنِ ژاپنی ها! 
ژاپنی ها به اهمیت دادن به نظافت فضای اطراف 
خود بسیار مشهور هستند. بسیاری از کاربران 
اینترنت می گویند که گردشگرانِ ژاپنی را بارها 
کوچه ها  و  خیابان ها  از  زباله  برداشتنِ  هنگام 
دیده اند حتی اگر خودشان دلیلِ ریختنِ زباله 

روی زمین نبوده اند.
اما این فرهنگ به همین سادگی در ژاپنی ها 
نهادینه نشده است؛ آن ها در دورانِ مدرسه 
به کودکان اهمیت به نظافتِ شهر را آموزش 
می دهند. دانش آموزان یاد می گیرند که مدارسِ 
خود را خودشان تمیز کنند؛ راه پله ها را جارو 
کنند و زباله ها را از روی زمین جمع آوری کنند. 
بسیاری از مغازه داران به این باور رسیده اند که 
برای داشتنِ شهر سالم و تمیز باید از خودشان 
شروع کنند. آن ها خود را ملزم به تمیز کردنِ 

فضای پیرامونِ مغازه هایشان کرده اند.
انکارناپذیرِ  ضرورتِ  خصوصِ  در  بحث 
فرهنگ سازی است. بدونِ فرهنگ سازی، تصویبِ 
میلیاردها تومان بودجه برای پروژه های مختلف 

تنها اتلافِ وقت خواهد بود.
خوشبختانه گاهی این موارد هرچند کوچک در 
بعضی شهرهای کشورمان نیز انجام می شود و ما 
را به این موضوع امیدوار می کند که مسئولان 
به فکرِ اقدامات زیربناییِ فرهنگی هم هستند. 
شهردار منطقه ۳کرج از اجرای نمایش خیابانیِ 
»من یک رفتگرم« می گوید که هدفش ارتقای 
سطح فرهنگ عمومی و تلنگر به مردم برای رها 
نکردنِ زباله ها در معابر و جوی ها، نچسباندنِ 

آلودگی  از  و جلوگیری  دیوارها  روی  تبلیغات 
فضاهای شهری است.

این تئاتر خیابانی با همکاریِ گروه هنری محات 
به مدت هفت روز در سطح منطقه ۳ اجرا شد و 

شهروندان از آن استقبال کردند.
اما باید به مدیریت شهری کرج این موضوع 
را گوشزد کرد که اگر چنین اقدماتِ جالبی 
طولانی مدت  در  باشد،  نداشته  استمرار 
اثرگذاری لازم را نیز نخواهد داشت. چرا که 
داشتنِ شهری با شهروندانِ دغدغه مند کارِ یک 
روز، یک هفته یا یک ماه و یک سال نیست. 
یک اقدامِ زیربنایی بلند مدت است و نیاز به 

فرهنگ سازیِ مستمر دارد.

رئیس شورای عالی استان ها گفت: بسیاری 
از طرح هایی كه مطالعات اولیه ندارند معطل 
باقی مانده اند و نیازمند كار علمی و تخصصی 

هستند.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، مرتضی 
الویری با بیان این مطلب افزود: باید برای طرح 
های کلانشهرها مطالعات تخصصی انجام شود 
و طرح ها در سایرشهرها به صورت منطقه ای 

اجراشود.  

از تکرار  افزایی می توان  با هم  ادامه داد:  وی 
فعالیت ها جلوگیری کرد و هزینه ها در تحقیق 

های تکراری را کاهش داد.  
رئیس شورای عالی استان ها بیان کرد: طرح 
هایی که بدون پژوهش هست اعتبارات زیاد و 
سنگین را می طلبد و بدون کار کارشناسی به 

مدیریت شهری خسارت می زند.  
در  توسعه  و  تحقیق  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
کشورها گفت: پژوهش ها به عنوان یک عامل 
گسترش  برای  و  است  رقابت پذیری  محرک 
یافتگی  توسعه  معیار  و  نوین  فناوری های 

کشورهاست.  
الویری تأکید کرد: کلانشهرها به عنوان مهمترین 
شهرهای آینده برای صیانت از هویت و مدیریت 
تحقیق  و  نوآوری  نیازمند  جهانی  جایگاه  در 

هستند.
با  شهری  مدیریت  سیاست های  گفت:  وی 
استفاده از تحقیق به  بهبود وضعیت شهری 
کمک شایانی می کند از این رو شهرها نیاز به 
واکاوی و پژوهش دارند. بدون  شناخت مسایل 
به  محکوم  ها  طرح  تحقیق،  بدون  و  شهری 

شکست است.

کرد:  اضافه  استان ها  عالی  شورای  رئیس 
توان علمی  از  استفاده  بر  شهرداری ها علاوه 
قادر هستند از ظرفیت های علمی دانشگاه ها 
بهره مند شوند و توانمندی های مشترک را در 

راستای کاهش معضل شهری به کار گیرند.  
راه حل های  وی خاطر نشان کرد: پژوهش ها 
نوآورانه را ارائه می کنند و برگزاری جشنواره 
با  تعاملی  فضای  ایجاد  به  پژوهشی  های 

پژوهشگر کمک می کند.  
الویری با بیان اینکه در تهران 115مرکز علمی و 
دانشگاهی با حضور یک میلیون پژوهشگر وجود 
دانش  و  نوپا  ها  دارد گفت: ۶0درصد شرکت 
بنیان در این شهر است که نشانگر فراهم بودن 

بستر علم است.  
تا نظام های نوآوری شهری تبدیل به بخش 
نوآوری شود و شهرداری در  ار چرخه  مهمی 

مرکز این چرخه قرار گیرد.  
اینکه  بیان  با  استان ها   عالی  شورای  رئیس 
شهرداری تهران باید برنامه اجرایی را با مطالعات 
پیش ببرد گفت: باید در پژوهش ها هم افزایی 
صورت نگیرد و تحقیق در اجرای طرح های 

مختلف بهره وری قرارگیرد.

اجرای تئاتر خیابانی »من یک رفتگرم« در منطقه 3 کرج

ارتقای فرهنگ  شهروندی نیاز به برنامه ریزی 
بلندمدت دارد

رئیس شورای عالی استان ها:

بسیاری از طرح های معطل مانده مطالعات اولیه ندارند

اخبار
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هنری

مهدی اسدی

»این فیلم نهم من است بنابراین دلم می خواست که 
نامش را سمفونی نهم باشد. البته سمفونی نهم یا 
سمفونی مرگ نام اثری از بتهوون هم هست که گرچه 
با مضمون فیلم همخوانی دارد، اما تعمداً نمی خواستم 

نام سمفونی مرگ بر روی فیلم گذاشته شود.«
به لحاظ روایی چنین تجربه ای را قبلاً محمد نوری 
زاد در سریال »چهل سرباز« تجربه کرده بود که کار 
مضحک و ناموفقی بود. از این رو آخرین ساخته هنرمند، 

مضحک و یا در آن حد ناموفق نیست.
اگر اسم محمدرضا هنرمند از پیشانی نوشت »سمفونی 
نهم« برداشته شود، معادلات مفهومی آن نیز بهم ریخته 
می شود. او به عنوان کارگردانی که سال ها در سینما و 
تلویزیون کار کرده آثار کمدی، رئال  و حتی فانتزی 
موفقی داشته است. این بار با ترکیب تمام آنچه طی 
سال ها ساخته، به دنبال تلفیقی از فلسفه و فانتزی در 
فاصله عشق و مرگ است. به همین علت باید به دنبال 
دغدغه های جدی تری در این فیلم باشیم. اثری که پس 
از سال ها دوری از سینما ساخته شده است. هنرمند در 
این فیلم بر عکس آثار مشابه این زمانی در فرم به ندرت 
از تکنولوژی و امکانات آن استفاده کرده و بیشتر به جلوه 
های ویژه میدانی تکیه کرده است. به همین علت فیلم 
از جنبه اجرایی فیلم بسیار سختی است. همچنین به 
لحاظ تعدد لوکیشن، جاده ای بودن و پروداکشن فیلم 

پرزحمتی است؛ چون در تاریخ پرسه می زند.
فیلم از آخرین نبرد کوروش )با بازی علیرضا کمالی( با 
سکاها و زخمی شدنش در این جنگ شروع می شود. 
سپس به زمان حال و ماجرای راحیل )با بازی ساره 
بیات( به عنوان یک نمونه از انسان معاصر می پردازد. 
پزشک زنی که برای عمل به وصیت همسر متوفی خود، 
با یک ماشین قدیمی و شاید حتی عتیقه )کامارو( از 
مسیر یک جاده قدیمی و دورافتاده راهی شهر سیرچ در 
کرمان می شود. او در بین راه بنزین تمام می کند و این 
آغاز دیدار او و ملک الموت )با بازی حمید فرخ نژاد( است 
که مشکل او را حل می کند. شخصیتی که تا پایان وقت 
و بی وقت در کنار راحیل باقی می ماند تا در نهایت جان 
او را نیز بگیرد. همانطور که گفته می شود؛ مرگ همیشه 
در نزدیکی هر انسانی است. پس در ادامه سفر راحیل 
و ملک الموت به دو بخش تقسیم می شود، یک سفر 
راحیل و تلاشش برای وفای به عهد و دوم سفرملک 
الموت تحت لوای فیلمساز به اعماق تاریخ برای روایت 
مرگ های مهم و دستچین شده آن. در واقع هنرمند از 
دو مؤلفه بنیادی ملی )سرزمین(، مذهبی )ایدئولوژی( 

عنوان مؤلفه های اساسی در روایت خود بهره می گیرد.

اما ساره بیات بازیگر، همانی است که همیشه بوده؛ نه 
فراتر می رود و نه به عقب تر باز می گردد. شخصیتی 
مرموز، سخت و سرد و البته مصمم به کاری که تصمیم 
به انجام آن گرفته است. تنها مانع او در این مسیر کامبیز 
)محمدرضا فروتن( به عنوان برادر شوهر نظامی اش 
است که شخصیت قابل قبول، پخته و پرداخت شده ای 
ندارد و فقدانش هم ضربه مهلکی بر پیکره روایت وارد 
نمی کند. مانعی که می تواند هر کس یا چیز دیگری 
باشد. البته نوع رابطه او و برادرش بردیا )همسر متوفی 
راحله( مشابه آنچه در مورد کمبوجیه و بردیا )با بازی 
مهرداد صدیقیان( پس از مرگ کوروش بزرگ به نظر 
می رسد که نکته قابل تأمل اما کمک کننده ای نیست. 
انتخاب ملک الموت به آن شکلی که در فیلم دیده 
می شود برای ارتباط مضامین انتخاب خوبی نیست. فرخ 
نژاد هم پیشتر شخصیت مشابهی را در سریال »حلقه 
سبز« با حاتمی کیا تجربه کرده است. او که بازیگری 
انتخاب  است،  تکراری  اکت های  و  لهجه  راکورد  با 
جالبی برای این نقش نیست و در مجموع شگفتی و 
یا کنجکاوی خاصی رابرنمی انگیزاند. شخصیت پردازی، 
لباس و حتی گریم ملک الموت جالب نیست. شخصیتی 
لوده و مسخره که بیشتر از اینکه بخواهد ابهت مرگ 
را نشان دهد، آن را به بازی می گیرد و بهلولی است 
که از ذهن نویسنده می تراود. تکه ای که در کنار باقی 
روایت ها اصلاٌ نمی چسبد و نمی تواند برش های تاریخی 

و داستانک های خود را در کنار یکدیگر نگه دارد.
از استعاره و نماد است. مهم ترین این  فیلم سرشار 
نمادها، رابطه عشق و مرگ است که چون طنابی سعی 

در مرتبط کردن تکه های ناهمگون را دارد.
مرگ کوروش، نزاع کمبوجیه و بردیا، ساعات پایانی 
و  هیتلر  زندگی  پایانی  ساعات  امیرکبیر،  زندگی 
معشوقه اش اوا بروون )شایعه ای تاریخی وجود دارد که 
هیتلر پس از سقوط حزب نازی در آلمان، خودکشی 
نکرده و به همراه اوا بروون به سمت آرژانتین می گریزد 
اما در بیابان های ایران گم می شود و...(، قصه تلخ عشق 
ناکام رابعه و بکتاش و مرگ عاشقانه رابعه و خون نوشت 
او و در نهایت مرگ راحله و کامبیز و عشق ناکامش همه 
و همه بر اساس  زمان پریشی )آناکرونیستی( و یا همان 
شیوه »اختلال در زمان« به دنبال یکدیگر چسبانده 
اعتنا و در برخی موارد  قابل  تنهایی  به  شده اند که 
جذاب روایت شده اند اما به راحتی در کنار یکدیگر قرار 
نمی گیرند حتی اگر راوی آن ها مرگ باشد. همچون 
گلوله ای که رگ های قلب را می بندد. اما مسأله مهم این 
است که جابجایی زمان تکنیک تازه ای نیست بلکه در 
سینمای جهان نمونه های موفقی چون »تلقین« نولان 
به عنوان یک نمونه موفق و شگفت انگیز وجود دارد که 
از قضا چفت و بست های محکمی هم دارد و با استفاده 
از جلوه های ویژه بصری دنیایی جذاب و به به یادماندنی 

خلق می کند. 
اما متأسفانه شیوه محمدرضا هنرمند برای حرکت در 
لایه های مختلف زمانه تنها بدوی و منسوخ است. بلکه 
فیلم را لخَت و در این فواصل ریتم آن را کُند می کند. 
آنچه از تاریخ روایت می شود، خرده پیرنگ نیست بلکه 

هر کدام یک داستان کوتاه مستقل است که نقاط اوج 
فیلم میز محسوب می شوند و البته هر کدام از این 

داستانک ها جذاب تر از خط سیر اصلی فیلم است.
جاده شریان اصلی ارتباطی است که نقطه ای را به 
نقطه ای دیگر رسانده و یا مرتبط می کند. نمادی بسیار 
واضح برای ارتباط حتی نقاط بی ربط. یک نماد واضح و 
تکراری که گونه ای از فیلمسازی را نیز به خود اختصاص 

داده است.
اما اینکه یک زن جسد همسر متوفی خود را که فرد 
حکومتی است برداشته و برای عمل به وصیت نامه اش، 
فرزند خود را رها کرده، یکه و تنها راهی سفر در جاده ای 
ناشناخته شود، چندان قابل باور نیست. بیشتر رئالیته ای 

است که ریشه در فانتزی دیرپای قصه دارد.
در فیلمی که از کوروش به عنوان سرمنشأ فرهنگی غنی 
و پایدار شروع می شود، رفتار راحیل در قبال فرزندش به 
عنوان مادری معاصر که وامدار چنین تاریخی و سمبل 
زن فداکار امروزی است که در راه عمل به وصیت عشق 
خود، هر خطری را به جان می خرد، پذیرفتنی نیست. 
او به عنوان نمونه معاصر یک عاشق، باید در اندازه 
شخصیت های اپیزودهای دیگر باشد اما نیست. کار 
خاصی نمی کند. نمونه کامل و محکمی نیست. همانند 
ملک الموت که جاذبه اش به سرعت رنگ می بازد. در 
نتیجه بازی بازیگران، فیلمبرداری، طراحی صحنه و در 
نهایت تدوین خوب فیلم توان سرپا نگه داشتن آن را 
دارد نه قوت بخشی به مفاصل ناتوان آن. فیلم پر از 
نماد و حرف و حدیث است. به نظر می آید هنرمند 
برای پرهیز از شعارگریزی جز قالب روایی فعلی نداشته 
است. اما به نظر می رسد در این فیلم به خصوص، عشق 
در سفر جاده ای که در خلال  مضامین گسترده تری 
همانند میهن، فرهنگ، جایگاه انسان معاصر،شکل می 
گیرد، کم کم رنگ و لعاب خود را از دست می دهد و به 
قوت ادعای اولیه آن باقی نمی ماند. در این سفر گره ها 
و مسائلی باز می شود اما گره ابتدایی داستان تا پایان 
کامل باز نمی شود. اینکه با حضور ملک الموت در داستان 
به تاریخ نقب زده می شود، اقتضاء داستان نیست بلکه 
بیشتر خواسته و تمایل نویسنده است. انتخاب راحیل 
به منظور روایت قصه او نیست، بهانه ای است برای 
بیان دغدغه های شخص نگارنده. به همین علت به 
پرسش های زیادی حول راحیل، بی تفاوتی اش نسبت 
به فرزند و... پاسخ داده نمی شود. او که باید شخصیت 
اصلی فیلم باشد به آدمی تنها، دور افتاده و حاشیه ای در 

اجتماعی از شخصیت های واقعی و داستان های جذاب 
و دوست داشتنی مبدل می شود. به طوری که مرگ در 
سمفونی نهم گلوله ای است که در مواجهه با عشق تنها 

قدرت بستن رگ ها را دارد و لاغیر.
در حقیقت نویسنده )و تهیه کننده( و فیلمساز  لا به  
لای روایت عاشقانه خیلی ساده برش های شناخته 
شده ای از تاریخ را به نوعی مرور می کنند. البته در لابه 
لای نمونه ها و سمبل  های عمومی و مشهوری همانند 
کوروش و میرزاتقی خان امیرکبیر، سرگذشت غم بار 
رابعه نخستین زن شاعر ایرانی نیز روایت می شود که 
برای عموم آشنا نیست و به نوعی اسطوره شخصی تری 
محسوب می شود. در جایی در حد یک عکس دیواری 
به مصدق اشاراتی می شود. شاید چنین برخوردی با 
اسطوره سیاسی معاصر تبری جستن نویسنده و تهیه 
کننده جوان فیلم، از ورود به عرصه سیاست و جهت 
گیری خاصی است. با این وجود تنها تصویری که از 
مصدق در فیلم می بینیم در حد قاب عکسی در یک 

قهوه خانه بین راهی است.
اینکه محمدرضا هنرمند چقدر در تنیدن تاریخ معاصر، 
مضامین اسطوره ای و مفاهیم مرتبط توسط نویسنده، 
دخل و تصرف داشته و موفق بوده باید اذعان داشت که 
»سمفونی نهم« همانند رختی است که همه چیز برای 
بهترین شدن آن فراهم است اما کوک های ناموزون آن، 
جلوه اش را به یغما برده باشد. حال این کوک ها محصول 
نویسنده صرف است یا همراهی کارگردان نامدار آن، 

چندان قابل تفکیک نیست.

نقد فیلم

نقدی بر فیلم »سمفونی نهم«؛ ساخته محمدرضا هنرمند

مرگ، گلوله ای در 
رگ های بسته قلبم

اینکه محمدرضا هنرمند چقدر 
در تنیدن تاریخ معاصر، مضامین 

اسطوره ای و مفاهیم مرتبط 
توسط نویسنده، دخل و تصرف 
داشته و موفق بوده باید اذعان 

داشت که »سمفونی نهم« 
همانند رختی است که همه چیز 

برای بهترین شدن آن فراهم 
است اما کوک های ناموزون آن، 
جلوه اش را به یغما برده باشد ...
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روزنامه

7 ورزشی

از دخالت رؤسای جمهور ایران و ترکیه برای حل مشکلِ پرسپولیس تا ماجرای استراماچونی؛

پرسپولیس و استقلال ندارد، هردو »حکومتی« هستند!
دوئل سرخ و ژنرال خارج از مستطیل سبز

محمدحسین سیفی

در سال های اخیر، یکی از صدها نقل محافل فوتبال 
ایران »حکومتی« بودن یا نبودن پرسپولیس تهران 
بوده است. طرفداران این جمله که »پرسپولیس تیم 
حکومت است و حمایت صد درصدی وزارت ورزش را 
دارد«، برای اثبات حرف شان چندان دستشان خالی 
نیست و ادله نسبتاً زیادی دارند. از فیصله ماجرای 
جمهور  رئیس  شخص  ورود  و  طارمی«  »مهدی 
تا تعطیلی  و سفر به ترکیه برای این ماجرا گرفته 
تمام بازی های لیگ پرسپولیس در راه مراحل بالایی 
لیگ قهرمان آسیا و... از جمله مواردی هستند که 
در سال های اخیر به عنوان اثبات حکومتی بودن تیم 
پرسپولیس در سال های اخیر از آن یاد می شود. از 
حق نگذریم بعضی هایشان هم بسیار »سیاسی« نشان 
می دهند و توی ذوق می زنند. مثل همان ماجرای 
ورود رؤسای جمهور دو کشور ترکیه و ایران به پرونده 
ریزاسپور و پرسپولیس که خودش به تنهایی می تواند 
حرص خیلی ها را در بیاورد. شاید خیلی ها بگویند 
اگر استقلال هم بود همین اتفاق می افتاد )کما اینکه 
در ماجرای آندره آ استراماچونی معاون وزیر خارجه 
ایران به این مسأله ورود کردند( اما خب مسأله دقیقاً 
همینجاست که اساساً چنین دخالت هایی در فوتبال 
معنا ندارد. کدام باشگاه حرفه ای در فوتبال امروز را 
سراغ دارید که چنین اتفاقات و حمایت هایی را پشت 
اگر رخ می دهد  اشتباهی  و  باشد؟ خطا  سر داشته 
همه دنیا پذیرفته اند که باید روزی مجازات آن خطا 
را پرداخت کرد؛ چه رئیس جمهوری پایش به وسط 

کشیده شود و چه نشود!
این همه گفته می شود که »فوتبال« و »سیاست« 
راه های جامه  از  یکی  و  باشند  یکدیگر جدا  از  باید 
عمل پوشاندن به این مسأله همین است که باشگاه ها 
بتوانند مشکلات شان را خودشان حل کنند. در ماجرای 
مهدی طارمی هم یک پول هنگفتی »دزدیده« شده 
بود و قاعدتاً باید عده ای به سزای عمل شان می رسیدند 
اما به یکباره مسأله ممکلت به جای پیدا کردن آن 
بیشتر  محرومیت  از  پرسپولیس  نجات  شد  دزدها 
و حتی پس گرفتن قهرمانی! خب این مسائل قطعا 
برای هر عقل سلیمی ابهام به وجود می آورد که چرا 
باید رئیس جمهور مملکت قصه را وارونه طی کند و به 

جای مجازات خاطیان، در حمایت بر بیاید؟
از همان موقع هم که پرسپولیس خرج های گاه و بیگاه 
بالایی در بازار نقل و انتقالات داشت، برانکو را حفظ 
می کرد، با هواپیمای شخصی سفر می کرد و خیلی 
خرج های دیگر که در زمان مدیریت آقای »طاهری« 
در پرسپولیس و با حمایت مالی »حسین هدایتی« 
انجام می شد، این ابهام وجود داشت که اساسا منبع 
مالی این همه هزینه از کجا تامین می شود؟ مگر 

حسین هدایتی به کجا وصل است که هرچقدر خرج 
می کند باز هم دست به جیب دم در باشگاه ایستاده 
برای  را هم  دارایی هاش می تواند خدا  با  نعوذبالله  و 
پرسپولیس پایین بیاورد؟ به هر حال صحبت میلیاردها 
میلیارد پول است آن هم در آشفتگی اوضاع اقتصادی 
و  ورزش چپ  وزارت  و  فدراسیون  که  مملکت  کل 
راست از کمبود بودجه می نالیدند و یادمان نمی رفت 
که تیم های ملی مان دو دست لباس آماده نداشتند و 
باید پس از هر مسابقه لباس هایشان را برای بازی بعدی 
می شستند! در چنان شرایطی بود که هدایتی هوای 

پرسپولیس را از نظر مالی از هر نظر داشت.
این ابهامات وقتی شفاف سازی نشوند و دست نخورده 
باقی بمانند، قطعا از یک جایی به بعد دیگر »ابهام« 
نخواهند بود و تبدیل به گمانه زنی و اتهام می شوند. 
تبدیل به شایعاتی می شوند که بر اساس شنیده های 
دور به گوش می رسند. حال هرچقدر هم که شخص 
دیگر  تکذیب کند  را  آن شایعات  به قضیه  مربوط 
ابهام تبدیل شده به افعی اتهام را از  نمی توان این 
میان برداشت مگر اینکه بالاخره یک بابایی پیدا شود و 
سیر تا پیاز قصه را شفاف سازی کند. اما وقتی در این 
مرحله هم خبری از شفاف سازی نیست، دیگر باید 
انتظار هرگونه قضاوتی را از ماجرا داشت و اجازه داد 
که افکار بدبینانه در ذهن مخاطبین رسوب کنند و به 
شما هرگونه که دوست دارند اتهام بزنند. چرا که اساساً 
تقصیر خودتان است که هیچ گاه در جهت شفافیت 
گام برنداشتید و باعث شدید آدم ها این احساس را 
داشته باشند که حتما یک ریگی در کفش دارید 
وگرنه یک پاسخ درست دزمان و مدرک حداقلی برای 

ارائه داشتید.
صفحه  در  نویی«  قلعه  »امیر  وقتی  رو  این  از 
اینستاگرامش به پرسپولیس کنایه تندی می زند و 
می گوید که پول تمام این سه قهرمانی پرسپولیس 
در سال های اخیر از راه »اختلاس« و دزدیدن پول 
فرهنگیان و زحمت کشان کشور به دست آمده، مردم 

این جمله را باور کنند و برایش کف و سوت بزنند. 
حتی پرسپولیسی ها نمی توانند در چنین شرایطی 
پاسخ رقیب همیشگی شان را که در استادیوم ها او را 
»مافیا« می دانند، بدهند و فقط مجبورند نظاره گر این 
میدان باشند و شاید حتی آن ها هم به قهرمانی های 
تیم محبوبشان شک کنند. این وسط جناب طاهری 
هرچقدر هم بیاید بگوید که »ما مدارکی داریم مبنی 
بر اینکه اینگونه نیست« هیچکس باورش نمی شد و 
حداقل حنای او با آن همه افتضاح دیگر برای هیچکس 

رنگی ندارد.
جناب طاهری تا چه زمانی می خواهید از مدارکی حرف 
بزنید که هیچ گاه آن را ارائه نداده اید؟ به هرحال همیشه 
نمی شود فرار به جلو کرد تا خودمان را تبرئه سازیم. 
یک جایی این جاده به انتهایش می رسد و آن وقت 
ما مجبوریم پاسخگو باشیم. تا به امروز هرچه از دوران 
مدیریت جناب طاهری دیده ایم جز جار و جنجال و 
اتهام »دزدی« و پول های گم شده و »دلالی« و... نبوده 
و باید حق بدهید که مخاطبان از جمله امیر قلعه نویی 
به راحتی باور کنند که پول قهرمانی های پرسپولیس از 
راه »اختلاس« به دست آمده است. اما خب اگر اینگونه 
نیست از شما خواهش می کنیم یک بار برای همیشه 
در یک محفلی حضور پیدا کنید و آن مدارکی که مدام 

بهشان اشاره می کنید را رو کنید.
البته ناگفته هم نماند که این مسأله تبدیل به »مُد« و 
عادت شده که مربیان برای نجات خودشان از بحران 
و تبرئه تیم شان از اتهاماتی که بهشان وارد می شود 
دست به هرکاری می زنند و یکی از این ها هم قطعا 
تخریب رقیب است. با وجود تمام احترامی که برای 
جناب قلعه نویی قائلیم، اما خب در این فصل ایشان 
می  سود  لیگ  داوری های  از  مشکوک  مقدار  یک 
برند )دو پنالتی گرفته نشده برای شهرخودرو، یک 
پنالتی برای استقلال، زدن گل آفساید به نساجی و 
پنالتی مشکوکشان مقابل پیکان و...( که دیگر حرص 
فوتبالی ها را در آورده و خب ایشان در پاسخگویی به 

این اتهاماتی که به سپاهان مبنی بر تبانی و... زده 
می شوند این پست اینستاگرامی را گذاشتند و به 
پرسپولیس کنایه زدند. از این رو این امکان هم می 
تواند وجود داشته باشد که جناب قلعه نویی قصد فرار 

به جلو را داشته باشند.
اما خب با این وجود کماکان حتی اگر فرار به جلو 
هم باشد اصلاً باعث نمی شود که خدشه ای به وظیفه 
جناب طاهری و مدیریت وقت پرسپولیس وارد شود. 
پرسپولیس و استقلال هم ندارد! باور کنید که هردوی 
تیم حکومتی هستند و به وقتش مدیران این تیم ها 
در این سالیان تا خرخره از بیت المال خرج کرده اند اما 
مورد خاص »پرسپولیس« در این سال ها بیشتر از هر 
زمان دیگری در مظن اتهام حمایت دولتی و حکومتی 
قرار داشته و در حال حاضر پول مردم هم در میان 
است. از این رو اگر می خواهد از قهرمانی هایش در 
تاریخ به عنوان یک »لکه ننگ« و یا »قهرمانی سیاسی« 
یاد نشود، باید همین روزها به فکر شفاف سازی باشد و 
خودش را مبرا سازد وگرنه تاریخ بی رحم تر از آن است 

که مدیران پرسپولیس خیال می کنند.

جنجال روز

در سال های اخیر، یکی از 
صدها نقل محافل فوتبال 
ایران »حکومتی« بودن یا 

نبودن پرسپولیس تهران بوده 
است. طرفداران این جمله که 

»پرسپولیس تیم حکومت است 
و حمایت صد درصدی وزارت 

ورزش را دارد«، برای اثبات 
حرف شان چندان دستشان 

خالی نیست و ادله نسبتاً
زیادی دارند.
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تیم استقلال موفق شد در یک نمایش برتر در ورزشگاه آزادی برابر 
تیم شاهین پیروز شود و به صدر جدول برگردد.

تیم های استقلال تهران و شاهین بوشهر در ورزشگاه آزادی از 
ساعت 17:۳0 دقیقه به مصاف هم رفتند که در نهایت تیم استقلال 

موفق شد با نتیجه ۴-1 برنده دیدار شود.
آرش رضاوند ، مهدی قائدی، شیخ دیاباته و محمد دانشگر برای 
استقلال در این بازی گلزنی کردند و تک گل تیم شاهین را حسین 
مالکی به ثمر رساند. با این برد تیم استقلال ۲۹ امتیازی شد و به 
صدر جدول بازگشت، شاهین نیز با این باخت در امتیاز ۶ ماند تا 

همچنان قعرنشین باشد.
مورد  در  دیگری  اتفاقات  بازی  از شروع  پیش  که  است  گفتنی 
استراماچونی افتاد تا هواداران خشمگین باز هم در وضعیت بدی 
قرار بگیرند. استقلال در دومین بازی بدون سرمربی توانستند پیروز 
شوند و صدر جدول را از سپاهان پس بگیرند. تشویق علی فتح الله 
زاده در میانه بازی توسط هواداران انجام شد و در پایان بازی خبر 
رسید که این مدیر سابق باشگاه استقلال به عنوان عضو جدید هیات 

مدیره این باشگاه توسط وزیر انتخاب شده است.

... قهرمانی بهش میاد!با استرا بی استرا آبی ها می برند!

هفته پانزدهم لیگ برتر فوتبال ایران
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شاگردان کالدرون با گل های امیری و نوراللهی موفق به برتری مقابل 
نارنجی پوشان شدند.

تیم سایپا که آخرین برد خود را در هفته سوم تجربه کرده بود، 
پس از ناکامی های اخیرش سعی در کسب امتیاز در دیدار پایانی 
نیم فصل برابر پرسپولیس داشت، اما نارنجی پوشان روی یک گل 
اتفاقی که با ضربه آکروباتیک وحید امیری، برخورد به زمین چمن 
و تغییر جهت توپ دریافت کردند و همچنین گلی که نوراللهی در 
لحظات پایانی مسابقه به ثمر رساند، با نتیجه ۲ بر صفر مغلوب 
شدند تا قرمزهای پایتخت به روند خوب هفته های گذشته شان ادامه 
دهند و با این برد همچنان در جمع مدعیان بالای جدول بمانند. در 
روزی که پرسپولیس در ارائه نمایش مدنظر هواداران برابر سایپا ناکام 
بود، این احمد نوراللهی بود که همانند دیدارهای اخیر در میانه زمین 
سرخپوشان با کمترین اشتباه ظاهر شد. بعد از گلی که وحید امیری 
روی اشتباه باورنکردنی فلاح زاده به ثمر رساند، خط میانی سایپا عرصه 
را روی پرسپولیس تنگ کرد و نوراللهی با نمایشی مناسب مانع از پیش 
روی حریف شد و در نهایت نیز با گل زیبای خود، خیال پرسپولیس را 

بابت دستیابی به سه امتیاز راحت کرد.

عذر بدتر از گناه؛ 
به جاي محاکمه فتحي، مي خواهند 

استراماچوني را برگردانند!
که  تاج  سپس  و  کفاشیان 
سکاندار فوتبال شدند و از آن 
طرف سلطاني فر پا به عرصه 
سراپاي  گذاشت،  ورزش 
فوتبال شد  اساسا  و  ورزش 

سیاسي!
دروغ  با  همراه  سیاستي 
جز  چیزي  آخرش  که 
آبرو ریزي نداشته، ندارد و نخواهد داشت! هنوز ماجراي 
کي روش و حذف از جام ملت ها و مداخله هایش در 
مورد سبک اداره عمومي کشور را فراموش نکرده بودیم 
که فینال جام حذفي بهت برانگیز شد. حالا هم ماجراي 

ویلموتس و استراماچوني!
کاري ندارم که همه این ها ریشه در ناکارآمدي مدیران 
فوتبال و وزارت ورزش دارد، اما مي پرسم چرا و به چه دلیل 

استراماچوني باید برگردد؟
اگر دنبال درپوش گذاشتن رو ماجراي پولشویي هستید که 
اعتبار بین المللي را بازیابید، حرف دیگریست. اما اگر بنا 
دارید در شرایط کنوني اعتبار از کف رفته جناح سیاسي 
حاکم را )که علاوه بر مردم، طرفداران استقلال دلخوشي از 
آن ها ندارند( در آستانه  انتخابات مجلس به جوي بازگردانید 
و البته آن ها را با خود همراه سازید یقین بدارید سخت در 

اشتباهید!
زیرا استقلال، استقلال بشو نیست. زیرا وقتي قبه وفاداري 
ظاهري استراماچوني )که تحمل سه بازي تا نیم فصل را 
نداشت( ریخته شده و به خاطر چند برد همان تاکتیکي را 
به کار بست که دیگران سراغ داشتیم وو تردید نیست که 

تصویر روشني در انتظار نخواهد بود.
بازگشت استراماچوني یعني ضعف مدیریتي، یعني ندانم 
کاري، یعني پشت کردن به ارزش هاي یک جامعه و یک 

کلام یعنی حماقت!
نمي گویم استرا خوب نبود و یا حقش را نباید داد، اتفاقا 
خیلي هم خوب بود و قراردادش هم حقش است و تا انتها 
باید پرداخت شود. اما حرف بر سر مدیریت استقلال است، 
بر سر کساني که به ناحق و به خاطر دوستي با وزیر و پسر 
وزیر آمدند و به خاطر مجیدي از شانه هاي یادگار یادگاران 

بالا رفتند...
حرف بر سر فتحي است که انگار با یک استعفاء مي خواهند 
درپوش بر عملکرد او بگذارند. هم او و هم حامیانش که 
قریب دو سال هر چه گفتیم و نوشتیم گوش بد اندیشان )!( 

بدهکار نبود که نبود!
البته درمورد استراماچوني و وکیلش هم سوال زیاد است؛ به 
عنوان نمونه: آیا قبل از عقد قرار داد نمي دانستند که انتقال 

پول از ایران مشکل است؟
با کاهش زمان قراردادش به یک سال  اینکه:  و دیگر 
که به منزله دریافت مبلغ دو ساله است )!( اگر قادر 
به نتیجه گیري )مشروط بر عدم مداخله گري وزارت 
ورزش براي حفظ آبروي از کف رفته( نباشد و یا ایضا 
به شرط پیروزي هاي بعدي خواسته هاي دیگري داشته 
باشد! چه تضمیني وجود دارد که دوباره و شبانه تهران 

را ترک نکند؟
و در آخر اینکه: وقتي فردي حرمت طرفدار را حفظ نکرد 
و در آستانه بازي با پیکان استقلال را تنها گذاشت تا تیم با 
بحران دست و پنجه نرم کند، چگونه مي توان به این مربي 

اعتماد کرد؟

قلندر

مجید سعیدی

محمدرضا كاظمی- نظر به اینکه تنها چند ماه 
تا آغاز بازی های المپیک توكیو باقی مانده 
با این وجود هنوز فضای المپیکی بر ورزش 

كشور حاكم نیست.

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی که طی دو روز 
برگزاری رقابت های انتخابی جام تختی در سالن 
شهدای هفتم تیر از نزدیک شاهد رقابت مدعیان 
بود در همین رابطه می گفت: فرصت کوتاه است 
و زمان زیادی تا المپیک ۲0۲0 نداریم اما شور و 
هیجان لازم در عرصه ورزش ما حکمفرما نیست. 
در این میان کشتی به عنوان چشم و چراغ ورزش 
و مدال آورترین رشته المپیکی هنوز در فضای 
المپیکی قرار نگرفته و مسئولان ورزش چنان 
درگیر مشغله های متعدد هستند که فرصت 

پرداختن به ورزش اول را پیدا نکرده اند.
وی در پاسخ به این پرسش که در صورت غیبت 
روس ها به دلیل محرومیت ورزش این کشور، 
کشتی گیران ما شانس زیادی برای کسب مدال 
خاطرنشان  داشت،  خواهند  رنگ  خوش  های 
کرد: البته هنوز موضوع محرومیت آن ها نهایی 
نشده بنابراین نمی توان پیشداوری کرد اما به 
خاطر داشته باشید که روس ها در کشتی فرنگی 
همانندِ آزاد قدرتمند نیستند، بلکه پراکندگی 
قهرمانان فرنگی کار در کشورهای اسکاندیناوی، 
اروپای شرقی، ترکیه، آذربایجان و حتی کره و 
ژاپن شرایطی فراهم کرده که کار رسیدن به مدال 

را دشوار می کند با این وجود ما کار خودمان را 
انجام می دهیم و به حضور یا غیبت روس ها 
توجه نداریم. نفرات ما باید به مرزی از آمادگی، 
انگیزه و اعتماد به نفس برسند که در برابر همه 
رقبا قدرتمندانه مبارزه کنند. این امر علاوه بر 
انجام تمرینات آماده سازی به مسئل روحی و 
انگیزشی نیز بستگی دارد. این بخش بیشتر بر 
عهده مسئولان است تا شرایطی فراهم کنند که 
کشتی گیران با انگیزه بیشتر در میدان المپیک 

مبارزه کنند.
انتخابی جام  به شرایط مسابقات  اشاره  با  وی 
شود  فراهم  شرایطی  باید  کرد:  تصریح  تختی 
که سالن مسابقات پر از تماشاگر باشد. موضوع 
عدم حضور تماشاگران مربوط به امروز و دیروز 
نیست بلکه مدت هاست که با این مشکل رو به 
رو هستیم و به نظر من باید برای این منظور چاره 

اندیشی شود.
بنا در خصوص انتقادی که متوجه لیگ کرده 
بود اظهار داشت: بحث من کلی بود. ما باید در 
بگیریم.  نظر  را در  تمام جوانب  لیگ  برگزاری 
لیگ ابعاد مختلف دارد که نمی توان صرفا به یک 
بخش آن توجه کرد. در هر حال حرف و سخن 
بسیار است که در شرایط فعلی مصلحت نیست 
به آن ها بپردازم. هدف اصلی من تیم ملی و آماده 
سازی قهرمانان است تا بتوانیم در میدان المپیک 

با کسب موفقیت دل مردم را شاد کنیم.
آنچه که آقای خاص کشتی به نگارنده گفت بسیار 

فراتر از این مختصر و در برگیرنده مسایل بسیار 
بود. با این وصف بسیاری آن به رسم امانت نزد ما 
باقی می ماند با این وجود همین اندازه نیز بیانگر 
دغدغه های بسیار این مربی بزرگ کشتی فرنگی 
است. فضای موجود حکایت از این واقعیت دارد 
که نه تنها مسئولان ورزش بلکه دست اندرکاران 
فدراسیون نیز گرفتار مسائل روزمره و از اصل 
موضوع غافل اند. در چنین شرایطی امیدواریم 
قافیه المپیک را نبازیم. روس ها باشند یا نباشند 
کار ورزش و کشتی ما در المپیک آسان نخواهد 
بود. این هشدارها را امروز می دهیم به این امید 
که دست اندرکاران ذیربط به حساسیت موضوع 
توجه داشته باشند. اگر هم بی توجه بودند دود 
این بی توجهی ها به چشم خودشان خواهد رفت.

در گفت و گو با »دنیای هوادار« مطرح شد؛

نگرانی محمد بنا از فضایی که المپیکی نیست 
گفت و گو


